
گروه فرهنگ و هنر: جریان مستندسازی 
تاریخی، چند س�ال اس�ت ج�ان دوباره 
گرفت�ه و آث�ار قابل تاملی نی�ز در ژانر و 
مضم�ون تاریخی س�اخته ش�ده اس�ت؛ 
جریانی که توجه ویژه ای به تاریخ معاصر 
دارد و ب�ه ق�رن اخی�ر نگاهی ن�و دارد. 
جوان ترها س�راغ کتاب ه�ا و روایت های 
تاریخی رفته ان�د. مطالعات تاریخی، آنها 
را نس�بت ب�ه وقای�ع و حوادث�ی که گاه 
باورنکردنی به نظر می رس�ند، حساس تر 
کرده اس�ت. عبرت از تاریخ حالا خودش 
به یک مضمون در سینمای مستند تبدیل 
ش�ده است. به همین دلیل تطبیق وقایع 
تاریخی با بخشی از آنچه امروز در عرصه 
سیاس�ت، فرهن�گ و اقتص�اد می گذرد، 
در اکثر مس�تندهایی که ناظ�ر بر تاریخ 
معاصر س�اخته ش�ده اند، دیده می شود. 
تاری�خ پهلوی که ماج�رای روزگار قریب 
ماس�ت، بخش های ناخوانده زی�اد دارد. 
ش�بکه های مخالف جمهوری اسلامی که 
عمدتا در انگلیس جمع شده اند و بودجه 
قابل توجهی از دستگاه های تبلیغاتی رژیم 
سعودی می گیرند، انرژی قابل توجهی در 
ساخت )دقیقا ساخت( روایت های تاریخی 
صرف می کنند. برجسته کردن غلط های 
تاریخ�ی، اغ�راق در تش�ریح وضعی�ت 
اقتص�ادی و اجتماع�ی دوران پهل�وی، 

نگاه کاریکاتوری به مقوله های تاریخی و 
ایجاد فضای مقایسه ای از طریق اطلاعات 
مجعول، فرآیندی برای ایجاد شبهه مهیا 
می کند. در نتیجه این رویکرد، شبهه های 
فراوانی پیرامون گذشته مطرح می شود؛ 
ش�بهه هایی که برای سال ها عزمی برای 
پاس�خگویی به آنها وجود نداشته است. 
بتازگی از سوی جوان ترها کارهایی برای 
مقابله با این ماجرا انجام می ش�ود، البته 
نه فقط در راستای پاسخگویی به شبهات 
رس�انه های بیگان�ه. گاه�ی مواجهه های 
انتق�ادی درب�اره دوران پهل�وی وج�وه 
اساسی تری از واقعیت را آشکار می کند. 
به عنوان مثال مستند »رویای آجری« که 
امسال از شبکه مستند پخش شد، یکی از 
مس�تندهای قابل تامل در این حوزه بود. 
این مس�تند با بررس�ی ریش�ه ای مساله 
مس�کن از دوران اصلاحات ارضی به این 
سو به نقد سیاس�ت های غلطی پرداخته 
بود که برخ�ی از آنها در دوران فعلی نیز 
بازنگری نشده اند. تجربه نشان داده است، 
این خود انتقادی رس�انه های بیگانه را در 
حوزه انفعال قرار می دهد. به نظر می رسد 
جریان مستندس�ازی تاریخی با آنکه در 
ابتدای مسیر بازخوانی تاریخ معاصر قرار 
دارد ام�ا توانس�ته به یک ژان�ر در میان 

مخاطبان سینمای مستند تبدیل شود.
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مالک شیخی: در ادبیات و فرهنگ عامیانه جامعه ایرانی، 
آن دسته از مواد غذایی که بدون افزودنی های غیرمجاز و 
خارج از تولیدات کارخانه ای در منزل خانواده های ایرانی 
تولید می ش��ود، با اس��تفاده از پس��وند »خانگی« معرفی 
می ش��وند. »نان خانگی«، »غذای خانگی« و محصولاتی از 
این قبیل که مورد اقبال خانواده ایرانی نیز هس��ت، از 
این جمله اند. فی الواقع پسوند »خانگی« برای هر ماده 
غذایی به معنای این است که این ماده به عنوان یک 
محصول اصیل، در خانه و توس��ط یک تولید کننده 
کاربلد تهیه ش��ده که در فرآین��د تولید آن نیز از 
م��واد نگه دارنده و مض��ر، افزودنی های غیرمجاز، 
مواد اولیه نامرغوب و تجاری استفاده نشده و یک 
فرآیند انسانی )و نه ماشینی( در تولید آن نقش 
داشته است. همه این موارد این اطمینان را به 
مصرف کننده می دهد که محصول خانگی یک 
محصول اصیل است که می توان به سلامت 
آن اعتم��اد کرد و ب��دون هراس از عوارض 

جانبی، آن را مصرف کرد؛ محصولی که تولید آن انبوه نیست و 
تولیدکننده به عنوان یک انسان بر تمام فرآیند آن نظارت دارد. 
هر محصول صرفا شبیه خود بوده و خط تولید انبوه و ماشینی 
ک��ه نظارت و کیفیت آن در حیطه فرمول ها و شاخص هاس��ت، 
دخالتی در آن ندارد. گویی تلقی مصرف کننده محصول خانگی، 
اینگونه است که فرد تولید کننده این محصول را برای خود و با 
رعایت تمام استانداردها مهیا کرده، فلذا اطمینان کامل بر اصالت 

و اعتماد به کیفیت آن وجود دارد. 
اگر کمی جامعه  شناس��انه به این موضوع نگاه کنیم، متوجه 
خواهیم شد نظریه پردازان مکتب فرانکفورت در تئوری صنعت 
فرهنگ نیز معتقدند در عرصه فرهنگ هر چیزی که تولید اصل 
و منحصر به فرد آن، جای خود را به تولید انبوه و غیراصیل بدهد، 
ضمن از دست دادن اصالت می تواند رواج دهنده فرهنگ توده یا 
عوام زده باش��د که چیزی جز سلطه بورژوازی را به همراه ندارد. 
آنگونه که مدرنیته بر تمام شئون جامعه استیلا یافته و محصول 
بازتولید شده در عصر مکانیک، هاله و تجلی مندی را از محصول 
زدوده، آن را ب��ه ابتذال می کش��د؛ موضوعی که در محصولات 

اصی��ل و غیرانبوه دیده نمی ش��ود. اینگون��ه آرای انتقادی را در 
دیگر متفکران نومارکسیست مکتب فرانکفورت نظیر مارکوزه، 

هابرماس، آدورنو و بنیامین نیز می توان مشاهده کرد. 
بررسی ضمنی برنامه های رسانه ملی نیز از دریچه این تفکر 
انتقادی، این سوال را در ذهن به وجود می آورد که براستی چند 
درصد از برنامه های تلویزیون به عنوان غذای روح جامعه ایرانی، 
می تواند یک برنامه با برچسب »خانگی« باشد؟ برنامه هایی که 
مصرف کننده آن مطمئن باشد از کلیشه های تولید انبوه فاصله 
دارد و به س��مت توده ای ش��دن فرهنگ حرکت نمی کند. قطعا 
این بررسی ما را به نتایج چشمگیری نخواهد رساند، چرا که اکثر 
برنامه های رسانه ملی در حال حاضر وضعیتی اینچنین ندارند؛ 
برنامه هایی سرشار از کلیشه های مرسوم و دور کردن مخاطب از 
آگاهی. در این میان اما رادیو هفت، برنامه ای که 6 سال پیش بر 
اثر فهم غیرتخصصی متولیان تلویزیون به تعطیلی کشیده شد، از 
اول دی ماه به شبکه آموزش بازگشته و می تواند مصداقی از یک 
برنامه سازی اصیل، مورد اعتماد و اصطلاحا »خانگی« باشد؛ آنگونه 
که در تولید فرم نیز پایبندی به خانه و خانواده را رعایت کرده و 

در شرایط کرونایی نیز سعی کرده فضای صمیمی خانواده های 
ایرانی را به منصه ظهور بگذارد. 

رادیو هفت »منصور ضابطیان« فارغ از کلیش��ه های مرسوم، 
به مدد تیم خلاق پش��ت صحنه خود، با اطمینان توانسته یک 
برنامه خانگی بدون هیچ گونه افزودنی غیرمجاز و نگه دارنده های 
رس��انه ای را به مردم ارائه دهد؛ برنامه ای که مخاطب از مصرف 
آن اطمینان خاط��ر دارد. آنگونه که گوی��ی تولید کنندگان این 
برنام��ه را برای مصرف خانواده خود تولید کرده اند؛ دلس��وزانه، 

اصیل و دغدغه مندانه. 
در کارزار رسانه ای فرهنگی روزگار معاصر که داد متولیان امر 
را نیز درآورده، رادیو هفت این شب ها از شبکه آموزش سعی دارد 
نشان دهد با آیتم های جذابی که شبیه به هیچ کدام از آیتم های 
تولید انبوه رس��انه ملی نیست، می توان در بدترین ساعات یک 
رسانه و در یکی از شبکه هایی که اتفاقا جزو شبکه های پربیننده 
هم نیس��ت، مخاطب را پای برنامه خود نش��اند و به او اطمینان 
داد در حال مصرف یک »برنامه خانگی« است. با همان اصالت 

با همان اطمینان!

علی فراهانی*: مسأله بحرین و جدا شدن آن از ایران مساله ای 
بود که هر کس به آن می رسید بی توجه از کنارش رد می شد. 
حتی در مجموعه مس��تند »در برابر طوفان« هم که درباره 
محمدرضا ش��اه است، به این موضوع، خیلی پرداخته نشده 
اس��ت، البت��ه در میان بچه انقلابی ها یک��ی دو کار 15-20 
دقیقه ای راجع به بحرین ساخته شده اما به  نظرم این مسأله، 
به صورت جداگانه نیز موضوع جذابی بود، چرا که محمدرضا 
شاه س��ال 1336خودش می آید بحرین را استان چهاردهم 
ایران اعلام می کند و س��ال 1349 می گوید بحرین دیگر به 
درد نمی خ��ورد، نفت و مروارید ندارد، پس بدهیم برود. این 
تناقض، سوژه جذابی است. در این قضیه، همه یک داستان 
تکراری را برایت تعریف می کنند؛ داستانی پر از تناقضات که 
فیلمساز باید تناقضات را بررسی و اصل ماجرا را استنباط کند، 
البته در ماجرای جدایی بحرین، دستور محمدرضا شاه درباره 
بایکوت خبری این موضوع در آن زمان، مقداری کار را سخت 
کرده بود. مستند »آسوده بخواب کوروش« بر محور اقدامات 
پهلوی در مقطعی از تاریخ این کشور است؛ تصمیماتی که شاه 
در موقعیت هایی نظیر ماجرای اروند، ویتنام، جنگ ظفار و... 
گرفته است ولی ما متوجه شدیم اگر بخواهیم تنها به بحرین 
بپردازیم، فقط تصمیمات محمدرضا شاه نبوده، بلکه باید نقش 
انگلستان و آل س��عود را هم بررسی کنیم، بنابراین در کنار 
پیرنگ های کار، پیرنگ اصلی  مان را مساله بحرین قرار دادیم. 
مستند 2 نوع روایت را به مخاطب عرضه می کند؛ یکی روایت 
رسمی تلویزیون ملی شاهنشاهی و دیگری، روایتی مستند و 
واقعی برگرفته از تحقیقاتی که به آن رسیدیم و نتیجه گیری 
را در کنار نتیجه  خودمان به مخاطب عرضه کردیم تا قش��ر 
خاکستری هم پای کار بیاید. برای ملموس بودن این روایت 
نیز س��عی کردیم از کارشناس��ان و افراد کمتر دیده شده و 
آدم های کراواتی اس��تفاده کنیم. آرشیو در مستند آرشیوی 
حکم نبض حیاتی دارد. ما در این مسیر سختی های بسیاری 
متحمل شدیم. یکی از منابع مان آرشیو صداوسیما بود. من 
بدون حمایت هیچ ارگانی و به  عنوان دانشجو با صداوسیما وارد 
نامه نگاری شدم و در مجموع پس از نامه نگاری و پیگیری های 
انجام شده 41دقیقه راش گرفتم، البته ناگفته نماند هزینه اش 
را هم دادیم و این 41دقیقه تنها آرش��یو خاص ما بود. بقیه 
آرشیوهای مان که از شبکه افق جمع آوری شد، آرشیوهای عام 
بود. ما را در آرشیو اذیت کردند. هر جا می رفتم دعوا داشتم، 
می گفتم آرشیو ملی است و برای پدر و مادر ماها نیست که 
نمی دهید و همین جا اعلام می کنم هر کس، هر آرشیوی از 
کار دید که برایش جذاب است، رایگان در اختیارش می گذارم 
و راه و چاهش را می گویم که بروند کجاها پیدا کنند، خودم 
هم آرشیوهایم را در خدمت شان می گذارم. طبیعی است که 
جریان انقلابی از روایت نخست کار و جریان طرفدار پهلوی از 
روایت دوم خوشش نیاید اما انتهای کار که ما می آییم تصاویر 
آشوب های بحرین و اینها را نشان می دهیم، نتیجه خودمان را 
به مخاطب عرضه می کنیم. بعد از اکران، عده ای روایت اول 

و عده ای روایت دوم را نقد می کردند و من احس��اس کردم 
این نقد ها اتفاق خوبی است، چون در این سال ها ما فقط به 
فسادهای اخلاقی و جنسی پهلوی اشاره کرده ایم، در حالی 
 که مسائل خیلی مهم تر از جمله خیانت های پهلوی به کشور 
مطرح بوده که از آن غفلت کرده ایم. می خواهم بگویم ش��اه 
هم سیاس��ت هایی برای خودش داشت، یعنی بالاخره سواد 
و تدبیری هم داش��ت ولی نمی شود منکر شد کار اشتباهی 
انجام داد. پهلوی دوست ها هم با توجه به نوع روایت مستند، 
بیشتر با آن همراه می شوند. به همین خاطر احساس می کنم 
برای 2 قشری که کار را نقد می کنند، مستند خوبی است. 
ما برای پخش که اقدام کردیم یکی از شبکه ها گفته بود باید 
بخش اول را حذف کنیم تا کار را پخش کنند و ش��بکه ای 
دیگر هم برای اینکه کار زخمی نش��ود گفته بود بیایید من 
کار را به مبلغ اندکی حدوه 5 تا 10 میلیون از شما می خرم 
که کار زخمی نشود که ما هیچ کدام را قبول نکردیم. درباره 
قضیه آرش��یو گرفتن از صداوسیما هم نکته ای بگویم و آن 
اینکه یکس��ری از تصاویری که جست وجو می کردم، آنطور 
که سیستم آرش��یو نمایش می داد ما دومین نفر بودیم که 
آنها را جس��ت وجو می کردیم، یعنی بعد از انقلاب، تنها یک 
نفر پیش از من، آنها را دیده بود یا مثلا من رفتم با بعضی از 
بچه های آنجا صحبت کردم که تصاویر جنگ ویتنام مربوط 
به شاه را می خواهم خارج کنم، می گفتند مگر ما در ویتنام 
هم جنگیدیم؟ معلوم است زمانی که آرشیو دست اینها باشد 
کسی نمی تواند کاری کند، مقصر اول هم مدیران فرهنگی 
ما هستند. بخش مهم در کار ما، رسانه است، وقتی شما کار 
بسازی اما دیده نشود، چه سود! یکی از دلایلی که دارم وارد 
داستانی می شوم همین است. مستند برایم جذاب است منتها 
به  خاطر دیده نشدنش به داستانی ورود می کنم. مطمئنم اگر 
کار دومم هم تاریخی باشد، دوباره باید همین قدر اذیت بشوم، 

زجر بکشم و باز هم دیده نشود.
*کارگردان مستند »آسوده بخواب کورش«

مه�دی نقویان*: برخی از من می پرس��ند ایده  س��اخت 
مس��تندهایت درباره پهل��وی را از کجا گرفتی؟ ایده  این 
مستندها آنقدر پیچیده نیست که خیلی بخواهیم راجع 
ب��ه آن فکر کنیم. آنقدر در زندگی مان جاری اس��ت که 
اکنون تعجب می کنم چرا تاکنون چنین آثاری به صورت 
جدی تولید نشده و ادامه پیدا نکرده است. ابتدا مجموعه 
»در براب��ر طوفان« را س��اختم که به موضوع پهلوی دوم 
می پرداخت. دیدیم بازخوردهایش خوب بود، پس به این 
نتیجه رسیدیم برای مخاطب جشنواره ای که کمتر حوصله 
دارد پای تلویزیون بنشیند و چند قسمت مستند را ببیند، 
یک تک قسمت تدوین کنیم، به این ترتیب مستند »ارثیه 
پدری« را به جشنواره حقیقت و عمار بردیم. به نظرم این 
کار نس��خه سینمایی مجموعه »در برابر طوفان« بود. در 
مس��تندهایم درباره پهلوی س��عی کردم نوع جدیدی از 
روایت را به کار بگیرم، حتی در بحث نامگذاری مستندهایم 
درباره دوران پهلوی هم دقت نظر زیادی داشتم؛ به عنوان 
مثال ش��اید خیلی ها تصور کنند عنوان مس��تند »ارثیه 
پ��دری« را به خاطر املاک و پ��ول باقیمانده از رضاخان 
برای محمدرضا پهلوی گذاش��تم اما این اسم را به دلیل 
توصیه آخر رضاخان به پس��رش انتخاب کردم. او در آن 
توصیه به پس��رش می گوید »در براب��ر طوفان« مقاومت 
نکن و بگذار بگذرد. اسم مستند»در برابر طوفان« هم از 
این توصیه استخراج شد. همیشه یک ترسی با محمدرضا 
پهلوی همراه بود و همیشه در مواقع خطرناک فرار می کرد 
و از کشور بیرون می رفت. منظور من بیشتر به سمت تم 
ش��خصیتی این دو نفر بود. خود رضا خان هم فرار کرد و 
رفت و عاقب��ت در جزیره موریس مرد. محمدرضا پهلوی 
نیز چنین بود. در نهایت در کشور نبود و در مصر مرد. به 

هر حال نش��اندن مخاطب پای فیلم، 
همیشه از دغدغه های من بوده است. 
از طرفی دیدم زمان مس��تند »ارثیه 
پ��دری« زیاد و بلند اس��ت، بنابراین 
از نظر تکنیکی ت��لاش کردم در 15 
فصل، داس��تان را روایت کنم. از ابتدا 
قصد داش��تم فصل بندی ش��ود و هر 
فصل در نهایت 8-7 دقیقه باشد. این 
موضوع باعث می شود مطالب متنوع از 
دست مخاطب در نرود. موضوع فرعی 
دیگری که به کار بردیم، اس��تفاده از 
»فیلمفارسی« ها بود. البته این موضوع 

با کمی عجله رخ داد، چرا که می خواستیم کار به جشنواره 
حقیقت برس��د. نخستین نگاه مان این بود که اسم آن را 
شاه فارسی بگذاریم تا با تم فیلمفارسی همخوانی داشته 
باش��د ام��ا در لحظات آخر به دلیل هم��ان نصیحت پدر 
و ویدئوی��ی که در اول فیل��م دیدید که از ترس صحبت 
می کند، اس��م فیلم را به »ارثیه  پدری« تغییر دادیم. آن 

برهه، برهه جذابی اس��ت و اگر به تصاویر آرشیوی رجوع 
و موضوعات بدرس��تی بیان شود، ذات آن برای مخاطب 
جذاب است. درباره تحقیقات مستندهایم باید بگویم گروه 
تحقیق مس��تندها یک گروه دانشگاهی بود. سعی کردیم 
اساتید مختلف نیز نظارتی بر کار داشته باشند تا چیزی 
از دس��ت مان در نرود و دچار اشتباه تاریخی نشویم. اگر 
بخواهم راجع به موضوع فرمی صحبت کنم هم باید بگویم 
ساخت مس��تند راجع به پهلوی دوم در 120 دقیقه کار 
بسیار سختی است. از آنجا که این کار تاکنون انجام نشده 
است، سعی کردیم کار را به یک سرانجام دقیقی برسانیم. 
البته می دانم ممکن است در فرم، نوع روایت و پرداختن به 
موضوعات، مسائل زیادی باشد. از آنجا که تاکنون چنین 
کاری انجام نش��ده بود، س��عی کردیم این بار از دوش ما 
برداش��ته ش��ود و از ابتدا تا انتها را روایت کنیم و سپس 
بازگردیم و وارد موضوعات مختلف ش��ویم. تصور من این 
اس��ت که به دلیل کار کم روی این موضوعات، مخاطب 
عام تصور زیادی از دوران پهلوی ندارد. س��عی کردیم در 
گام اول این تصور را برای او درس��ت کنیم تا بدانیم این 
سلسله از کجا شروع شده و به کجا ختم می شود و سپس 
به موضوعات مختلف ورود کنیم. قطعا فیلم من راجع به 
پهلوی دوم است و نباید اینچنین تصور کرد که به پهلوی 
اول نیز می پردازد. مشکل اصلی کار من این بود که وقتی 
به صداوسیما رجوع کردم تا از آرشیو های موجود در آن 
استفاده کنم، 90 درصد آرشیو ها از پهلوی دوم، پروپاگاندا 
و تبلیغات خود پهلوی بود. می دیدم که درباره یک اتفاق 
کوچک مثل یک س��فر کوت��اه، از کاخ بیرون آمدن و به 
منزل رفتن او و... تصاویر عجیب و غریب تولید شده بود. 
ما بعد از انجام تحقیق، به این تصاویر آرش��یوی دس��ت 
پیدا کردیم و دیدیم خلأ بسیار بزرگی 
برای روایت آن دوره وجود دارد؛ بدون 
اینکه تصویری داش��ته باشیم که نقد 
آن باش��د. برای مثال 17 شهریور 57 
تنها 4-3 ماه مانده به انقلاب است اما 
تصویر خاصی از آن وجود نداش��ت و 
تنها یک تصویربردار حاضر در صحنه 
وجود داش��ت که فیلم گرفته بود. به 
نظر می رس��د پهلوی ای��ن تصاویر را 
ی��ا در جای خاصی آرش��یو می کرده 
اس��ت یا کامل از بین  برده اس��ت. بنا 
نداشتیم،  بر همین، خودسانس��وری 
چرا که بس��یاری از تصاویری که در آنجا وجود داش��ت، 
تصاویر تبلیغاتی بود و ناچار به استفاده از همان ها بودیم. 
م��ا ت��لاش کردیم با محوریت خود محمدرضا ش��اه جلو 
بیاییم. در اوایل می بینیم او در مواردی جایگاه مقبولی در 
میان برخی مردم کسب می کند، مثلا در آذربایجان بعد 
از بیرون رفتن نیروهای متفقین بس��یار به چشم می آید. 

همچنین در دهه 30 و بعد از شکست مصدق، روز به روز 
قدرتمند تر می شود، اگر چه شخصیت دیکتاتورش کم کم 
نمایان می ش��ود و همی��ن موضوع در فیلم نش��ان داده 
می ش��ود. ممکن اس��ت نقدهایی باشد که بعضی جاها را 
ندیده ایم اما تلاش کردیم کار درس��ت دربیاید و مشکلی 
از س��مت من وجود نداشت. بار دیگر تاکید می کنم اسم 
مسند »ارثیه پدری« از ترس محمدرضا برداشت می شود، 
همان ترسی که به عنوان ارثیه از پدر او باقی مانده بود. 
می بینید در بخش های مختلف در برابر اتفاقاتی که برایش 
پیش می آمد، مقاومت نمی کرد. بعد از اینکه بازخوردهای 
این مستندها مثبت بود، باری را بر دوش ما گذاشتند که 
این راه را ادامه بدهیم و پهلوی را رها نکنیم. دقت داشته 
باش��ید که در سالیان اخیر دش��منان جمهوری اسلامی 
تمرکز ویژه ای بر سلطنت طلب ها دارند و با هزینه گسترده، 
فعالیت های رسانه ای زیادی را راه اندازی کرده اند که از آن 
جمله می توان به شبکه »من و تو« اشاره کرد. در حقیقت 
تلاش های گسترده ای برای تطهیر پهلوی انجام می دهند. 
ما بر اساس توان خودمان کار می کنیم و به نظرم جا برای 
ساخت برنامه های تلویزیونی غیر از مستند نظیر فیلم های 
س��ینمایی، سریال و ... وجود دارد. معتقدم در این زمینه 
بای��د کیفی تر ورود کنیم؛ ای��ن برهه از تاریخ برای مردم 
بس��یار جذاب اس��ت و اگر ما آن را روایت نکنیم، روایت 

غیر واقعی به دست رسانه های معاند می افتد.
 *کارگردان مجموعه مستند »در برابر طوفان«
و مستند »ارثیه پدری«

اصیل و »خانگی« مثل رادیو هفت

داستان خیانت بزرگ خودسانسوری نداشته باشیم

مش�کل اصل�ی کار من ای�ن بود که 
وقتی به صداوس�یما رجوع کردم تا 
از آرشیو های موجود در آن استفاده 
کنم، 90 درصد آرشیو ها از پهلوی دوم، 
پروپاگاندا و تبلیغات خود پهلوی بود. 
می دیدم درباره یک اتفاق کوچک مثل 
یک سفر کوتاه، از کاخ بیرون آمدن و 
به منزل رفتن او و.. تصاویر عجیب و 

غریب تولید شده بود!
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